

# Faktor Boleh Berlakunya Kes Penghinaan Agama di Indonesia

## *Factors of Religious Defamation Cases in Indonesia*

Fathur Rezky Zuliyus  
<sup>1</sup>Muhammad Adnan Pitchan

Fakulti Sains Sosial dan Kemanusiaan  
Universiti Kebangsaan Malaysia

Correspondence: adnan86@ukm.edu.my

### **ABSTRAK**

*Aktiviti yang dilakukan oleh seseorang atau di dalam kumpulan adalah melalui kepercayaan dalam setiap ajaran agama seperti menyimpang daripada ajaran agama yang dimaksudkan telah menyebabkan keresahan untuk kehidupan keagamaan, sehingga dapat menyebabkan kerentanan dalam bidang keharmonisan agama. Hukum pidana di Indonesia mengenai penghinaan agama masih belum berkuatkuasa dan masih banyak kes seperti ini. Pihak atasan tidak mengambil sebarang tindakan ke atas seseorang yang telah menghina ajaran agama. Isu penghinaan agama ini adalah satu kegiatan yang negatif dan mampu memecah belahkan antara sesama masyarakat. Pendekatan yang diambil secara kualitatif ini menggunakan kaedah kumpulan fokus yang melibatkan 15 orang informan belia yang merupakan pelajar Universiti Kebangsaan Malaysia. Hasil dapatan kajian menemukan bahawa informan sangat peka tentang isu semasa dan mereka mempunyai pengetahuan mengenai faktor penghinaan agama di Indonesia. Informasi yang dijelaskan oleh para informan juga dititikberatkan bagi menjalankan kajian ini serta pendapat yang diberi oleh mereka terhadap isu ini juga sangat penting bagi menjalankan kajian ini.*

**Kata kunci:** faktor, pengaruh, penghinaan agama, undang-undang, Indonesia

### **ABSTRACT**

*Activities carried out by a person or group of people based on belief in a particular religion deviate from the intended religious teachings, causing them to get rid from religious life, which can lead to vulnerability in the field of religious harmony. Criminal law in Indonesia regarding religious contempt has not yet come into force and there are many such cases. The superiors did not take any action against anyone who insulted religious teachings. The issue of humiliation of religion is a negative activity that can divide the community. The qualitative approach was conducted using a focus group method involving 15 youth informants who were students of the National University of Malaysia. The findings of the study found that informants were very aware of current issues and that they had knowledge of the religious insult factors in Indonesia.*

**Keywords:** factor, religious defamation, laws, Indonesia

## **1. Pengenalan**

Penghinaan agama adalah di mana situasi seseorang atau kumpulan menyinggung salah satu kumpulan lain yang komited kepada agama lain penghinaan terhadap identiti keagamaan seperti menghina Tuhan, kitab suci, penyembahan atau ritual, tabiatnya yang bertujuan menghina dan merendahkan marwahnya. Pada hakikatnya, penghinaan agama ialah merendahkan dan menjelekan agama lain.

Bangsa Indonesia adalah negara majmuk yang terdiri dari kepelbagaian suku, bahasa, adat dan agama. Salah satu bentuk kepelbagaian yang wujud di Indonesia adalah kewujudan lebih dari satu agama yang diterima pakai oleh warganegara di Indonesia. Kepelbagaian agama yang diterima oleh masyarakat ini dibatasi oleh kewujudan agama yang diakui secara rasmi oleh kerajaan. Negara tidak secara rasmi mengiktiraf semua kepercayaan agama yang diikuti oleh sebilangan besar orang atau sekurang-kurangnya mengiktiraf semua kepercayaan yang berkembang dalam masyarakat. Kemunculan penyimpangan atau penghujatan agama dalam masyarakat akan mengakibatkan konflik dan sangat mempengaruhi kestabilan persekitaran sosial masyarakat.

Agama menjadi salah satu faktor yang menyebabkan perpecahan, analisis konflik menggariskan peranan agama dalam mewujudkan ketidakadilan dalam masyarakat tetapi selaras dengan peruntukan hak asasi manusia, agama adalah kebebasan untuk penganut untuk menentukan kepercayaan mereka.

Penanaman agama bermula dari kelahiran dan anak-anak, melalui sistem pendidikan negara. Norma dan peraturan agama menjadi biasa dalam pemikiran masyarakat pada umumnya. Ini kemudian boleh mencetuskan konflik jika terdapat pergerakan kecil terhadap aliran norma atau peraturan. Konflik ini kemudian membawa kepada tindakan keganasan terhadap kumpulan tertentu yang dianggap menyimpang atau melanggar norma-norma keagamaan yang berlaku di dalam masyarakat.

Kepelbagaian agama dan budaya di Indonesia adalah antara penyebab asas yang dianggap sebagai salah satu pencetus penyalahgunaan atau penghujatan agama. Isu agama yang ditunggangi oleh kepentingan politik, dengan dalih Islamisasi yang damai, yang membawa kepada kemerosotan Islam dan penuh penghinaan. Pemahaman yang rendah mengenai agama dan kemiskinan mental dan emosi akibat tahun ketidaktahuan dan provokasi dan ketiadaan penguatkuasaan undang-undang tulen dan objektif. Penyiaran agama secara lisan melalui media cetak seperti brosur, pamflet, media elektronik dan media lain yang dapat menyebabkan kerentanan dalam bidang keharmonian agama terutama yang ditujukan kepada orang-orang yang memeluk agama.

Cerita yang mengganggu atau menjejaskan agama dan kepercayaan yang dilakukan oleh seseorang atau sekelompok orang juga boleh menyebabkan kelemahan dalam bidang keharmonian agama, aktiviti yang dijalankan oleh seseorang atau sekelompok orang berdasarkan kepercayaan dalam agama tertentu dalam pengalihan ajaran agama yang bertujuan menyebabkan keresahan terhadap kehidupan keagamaan, supaya ia juga boleh menyebabkan kelemahan dalam bidang keharmonian agama. Aspek non-agama yang dapat mempengaruhi harmoni kehidupan masyarakat keagamaan termasuk kepadatan penduduk, ketimpangan sosio-ekonomi, pelaksanaan pendidikan, penyusupan ideologi dan politik pada skala serantau dan internasional, yang masuk melalui kegiatan keagamaan.

## **2. Metod Kajian**

Kaedah kajian yang dipilih untuk melakukan penyelidikan ini adalah berbentuk kualitatif dengan menggunakan teknik kumpulan fokus. Kaedah ini membenarkan pengkaji mendapat keterangan yang lebih lanjut daripada jawapan yang diterima daripada para informan mengenai faktor boleh berlakunya kes penghinaan agama di Indonesia. Jumlah informan yang mengambil bahagian dalam kajian ini adalah seramai 15 orang dan kesemua informan adalah lelaki dan perempuan berbangsa Indonesia (jadual 1). Pemilihan informan dalam penyelidikan kualitatif menurutnya lagi adalah secara bertujuan dan para informan terdiri daripada lingkungan usia 16 hingga 24 tahun yang merupakan mangsa kepada penuliran video tidak senonoh.

JADUAL 1 Latar Belakang Informan

Bil.	Informan	Umur	Jantina	bangsa	Pendidikan
1	KF1	21	Perempuan	Indonesia	Sarjan muda
2	KF2	23	Perempuan	Indonesia	Pascasiswazah
3	KF3	24	Perempuan	Indonesia	Pascasiswazah
4	KF4	24	Perempuan	Indonesia	Pascasiswazah
5	KF5	20	Lelaki	Indonesia	Sarjan muda
6	KF6	19	Lelaki	Indonesia	Sarjan muda
7	KF7	22	Lelaki	Indonesia	Sarjan muda
8	KF8	24	Lelaki	Indonesia	Pascasiswazah
9	KF9	25	Lelaki	Indonesia	Pascasiswazah
10	KF10	28	Lelaki	Indonesia	PhD
11	KF11	18	Perempuan	Indonesia	Sarjan muda
12	KF12	21	Lelaki	Indonesia	Pascasiswazah
13	KF13	19	Lelaki	Indonesia	Sarjan muda
14	KF14	23	Lelaki	Indonesia	Pascasiswazah
15	KF15	23	Lelaki	Indonesia	Pascasiswazah

### 3. Dapatan Kajian

Seseorang dapat dikatakan penghinaan agama ketika dia belum dewasa dan cacat mental, dia dengan sengaja membuat pernyataan dalam ucapan atau tulisan dengan tujuan merendahkan atau meremehkan dan mengkomunikasikannya kepada audiensi publik berdasarkan agama atau kepercayaan seseorang termasuk bahwa seseorang percaya pada, seperti, tulisan suci, para dewa dan para nabi. Adapun penghinaan agama menurut Lukman (2016) ia boleh disebabkan oleh ketidaktahuan dan faktor yang disengajakan. Hasil dapatan mendapati ada tujuh faktor yang boleh berlakunya pebhinaan agama.

#### a) *Faktor Organisasi Masyarakat Atau Organisasi Politik.*

Secara keseluruhannya, informan berpendapat bahawa penyebab penghinaan agama yang pertama adalah organisasi masyarakat atau oraganisasi politik yang dilakukan pada masa pilihan raya organisasi politik ini selalu mencari cara atau menghalalkan semua cara untuk kepentingan organisasinya misalnya penggunaan agama dalam politik adalah apa yang sering kita sebut sebagai polisasai agama, iaitu agama digunakan sebagai alat untuk mendapatkan kuasa politik. Ini disokong oleh kenyataan informan.

*KF2 : “ ...Pasti itu puncak-puncaknya pas politik. hari pemilihan presiden apa segala macam saat itulah dimana orang-orang mengalihkan isu tetapi dengan agama seperti contoh pemilu presiden kemarin...”*

Faktor yang menyebabkan terjadinya penghinaan terhadap agama seperti kegagalan pembentukan agama, semua organisasi masyarakat dan organisasi sosio-politik mesti mengakui bahawa mereka telah gagal dalam pembentukan mereka untuk kumpulan, umat atau ahli mereka. Pembentukan yang serius mungkin telah dilakukan tetapi mungkin masih tidak berhasil, mungkin penyembahan atau kegiatan keagamaan yang dilakukan yang tidak tersentuh dari dasar hati manusia, kerana dalam setiap agama tidak mengajar untuk mengganggu atau merendahkan kepercayaan atau agama orang lain (Farida, 2012).

**b) Faktor Masih Adanya Sekte-Sekte**

Masih terdapat banyak sekte-sekte di Indonesia yang memperlihatkan betapa mudahnya dilahirkan dan memiliki pengikut, sayangnya mudah bagi orang Indonesia untuk percaya pada bidaah ini yang menunjukkan kurangnya pemahaman agama jika masyarakat ini telah didik dengan yang benar atas mengenai hal keagamaan maka isu ini tidak akan berlaku. Keadaan ini disebabkan oleh kurangnya perhatian dari pemimpin agama terhadap umatnya, kerana apabila seseorang yang mereka anggap sebagai peranan tidak melihat mereka atau lebih sibuk untuk kepentingan mereka sendiri, seseorang yang tergolong sebagai orang awam akan cuba mencari perkara lain dan biasanya mereka tidak terlalu dipersoalkan jika pengajaran baru mereka menyimpang atau tidak menyimpang dari norma-norma yang terdapat di dalam masyarakat, yang mereka perlukan adalah kata-kata penyesuaian jantung dan perhatian yang diberikan oleh seseorang yang dianggap sebagai model peranan mereka. (Sutoyo, 2012).

Selain itu informan berpendapat penghinaan agama berlaku kerana kurang pengetahuan tentang agama tidak mendapatkan ajaran agama yang baik yang dipelajari bahawa agamanya yang paling tepat dan agama yang lain salah. Ini di sokong oleh pernyataan informan.

*KF7: "...penghinaan agama berlakunya kerana kurang ilmu tentang agama dia tidak mendapat ajaran agama yang baik dia mempelajari bahawa agama dia yang paling benar tanpa memikirkan baginya agama yang lain itu salah..."*

**c) Kelemahan Perundangan Mengenai Penghinaan Agama**

Kelemahan undang-undang berkenaan dengan penghinaan agama di Indonesia, sebenarnya undang-undang mengenai penghinaan agama di Indonesia telah dibuat tetapi undang-undang mengenai penghinaan dianggap masih tidak efektif. Peraturan undang-undang mengenai penghinaan agama adalah UU No. 1 / PNPS / 1965 mengenai pencegahan penyalahgunaan dan / atau penghinaan agama yang telah digunakan sebagai dasar hukum, sebagai tambahan kepada KUHP, usaha untuk menghukum sekte bidah hanya merumuskan sanksi pidana selama-lamanya lima tahun penjara (Mirzana, 2012). Pendapat informan selaras dengan pernyataan di atas Penghinaan agama terjadi akibat undang-undang yang belum efektif dan belum meluas dan masih banyak kasus penghinaan agama di Indonesia kerana orang tidak takut akan undang-undang yang telah ditetapkan atau orang tidak tahu tentang adanya undang-undang penghinaan agama.

*KF8: "...penghinaan agama itu terjadi disebabkan undang-undang yang belum efektif dan belum tersebar luas dan masih banyak terjadi kasus penghinaan agama di Indonesia itu disebabkan kerana masyarakat tidak takut dengan undang-undang yang sudah ditetapkan ataupun masyarakat tidak tahu dengan adanya undang-undang penghinaan agama..."*

**d) *Kepelbagaian Agama***

Munculnya kumpulan yang mempertahankan mazhab-mazhab sesat, sebab mengapa kumpulan-kumpulan itu membela bidaah adalah kerana mereka menganggapnya untuk meraih hak kebebasan untuk memeluk agama. Kepelbagaian budaya dan keagamaan adalah hal-hal asas yang menyebabkan pencetus untuk penyalahgunaan dan penodaan keagamaan.

Perkara seperti ini berlaku kerana Indonesia adalah kepulauan dan dipisahkan oleh pulau-pulau di laut sehingga menjadikan budaya dan agama berbeza dari perbezaan seperti ini yang dikhuatiri akan konflik kerana mereka merasa agama mereka adalah yang paling tepat (Sutoyo, 2012). Di Indonesia terdapat pelbagai agama sehingga setiap individu unik mempunyai pemikiran yang berbeza dan tingkat kepekaan terhadap sesuatu juga berbeza.

*KF 9: "...di indonesia beranekaragam agama dan budaya jadinya setiap individu itu unik mempunyai pikran yang berbeda-beda dan tingkat sensitif terhadap sesuatu juga berbeda..."*

**4. Kesimpulan**

Kesimpulannya, tindakan yang mengganggu atau mencemarkan agama dan kepercayaan yang dilakukan oleh seseorang atau sekelompok orang boleh menyebabkan kelemahan dalam bidang keharmonian kehidupan keagamaan, aktiviti yang dijalankan oleh seseorang atau sekelompok orang berdasarkan kepercayaan dalam agama tertentu yang menyimpang dari ajaran agama yang relevan. Aspek kerohanian yang boleh mempengaruhi keharmonian kehidupan agama termasuk kepadatan penduduk, ketimpangan sosio-ekonomi, pelaksanaan pendidikan, penyusunan ideologi dan politik keras pada skala serantau dan antarabangsa, yang memasuki aktiviti keagamaan. Pelbagai usaha telah dijalankan oleh pihak berkuasa penguatkuasaan undang-undang yang dijalankan dalam tiga cara preventif, represif dan penindasan, iaitu tindakan preventif adalah satu bentuk pencegahan yang melibatkan pihak yang berwenang untuk mengendalikannya seperti MUI, BAKORPAKEM, PDHI, WALUBI, GPI. Represif adalah satu bentuk pencegahan yang melibatkan pihak polis dan pendakwa serta agensi penguatkuasaan undang-undang lain supaya jenayah penghujatan dapat dicegah dengan betul mengikut undang-undang yang berlaku, dan pengenaan sanksi jenayah untuk menghujat memberi perhatian kepada ajaran yang ditetapkan oleh agama dalam undang-undang jenayah Islam.

**Rujukan**

- Evelina Lidya Wati. (2015). Analisis Isu S (Suku) A (Agama) R (Ras) A (Antar Golongan) Di Media Social Indonesia Kemerdekaan Menyampaikan Pendapat Hukum [http://hukum.unsrat.ac.id/uu/uu\\_9\\_98.htm](http://hukum.unsrat.ac.id/uu/uu_9_98.htm)
- Muhammad Amin. (2016). Analisis terhadap tindak pidana penodaan agama dalam putusan mahkamah agung No. 1787 K/PID/2012, Universitas Islam Sunan Kalijaga, Yogyakarta.
- Soerjono. et al. (1986). Kriminologi Suatu Pengantar, Jakarta: Galia Indonesia.
- Palapah dan Syamsudin. Studi Ilmu Komunikasi, Bandung; Fakultas Ilmu Komunikasi Universitas Padjadjaran. 1983.
- Sopyan Yayan. (2009). Menyoal kebebasan beragama dan penodaan agama di Indonesia Undang-Undang Nomor 1/PNPS/1965 tentang pencegahan penyalahgunaan dan/atau penodaan agama.